
وزیر نیرو:

کشت های خارج از الگوی وزارت 
کشاورزی تامین آب نمی شوند

صحیح  مدیریت  بر  تأکید  با  نیرو  وزیر  اقتصاد:  گروه 
الگوی  از  خارج  کشت  »اگر  گفت:  کشور  در  آبی  منابع 

وزارت جهاد کشاورزی باشد، تأمین آب نخواهد شد«.
نیاز  مورد  آب  تأمین  »برای  افزود:  محرابیان  علی اکبر 
تعیین شده ،  الگوی  چارچوب  در  باید  کشاورزان  کشت، 

محصول خود را کشت کنند«.
به گزارش تسنیم سراسری، وی 11 اسفندماه در پاسخ 
غیرمجاز  استان های  در  برنج  کشت  درباره ی  سؤالی  به 
جهاد  وزارت  الگوی  از  خارج  کشت  »اگر  کرد:  اظهار 
کشاورزی باشد تأمین آب نخواهد شد بنابراین کشاورزان 

با انجام کشت بدون برنامه متضرر خواهند شد«.
افزود:  آبی  منابع  مدیریت  لزوم  بر  تأکید  با  نیرو  وزیر 
تعیین  مخازن  ابتدا حجم  سدها،  مخازن  مدیریت  »برای 
تعیین  کشت  محدوده ی  و  الگو  آن  با  متناسب  سپس  و 

می شود«.

وزیر نیرو موافقت کرد
اختصاص ۱۰۰ میلیارد تومان به 
اجرای انتقال آب خلیج فارس

به شهرهای شمالی 
گروه اقتصاد: استاندارکرمان شامگاه نهم اسفند پس از 
جلسه با وزیر نیرو از اختصاص 1۰۰میلیاردتومان اعتبار 
به پروژه خط انتقال آب خلیج فارس به شهرهای شمالی 

استان خبرداد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی استانداری کرمان، علی 
زینی وند استاندار کرمان دوشنبه  شب ۹ اسفندماه با وزیر 
نیرو دیدار کرد علی زینی وند در این جلسه که با حضور 
شهباز  پورابراهیمی،  محمدرضا  زاهدی،  مهدی  محمد 
استان  مردم  نمایندگان  محمدی  صمدالله  و  حسن پور 
آخرین  تشریح  با  شد  برگزار  اسلامی  شورای  مجلس  در 
از علی اکبر  استان در حوزه مدیریت منابع آب،  وضعیت 
تامین  نیرو اجرای پروژه  تقاضا کرد که وزارت  محرابیان 
از محل  نیاز آب شرب شهرهای شمال استان  از  بخشی 
احداث  عملیات  ادامه ی  و  خلیج فارس  آب  انتقال  خط 
سیل بند جیرفت با توجه به تاکید رییس جمهور محترم 
را آغاز کند وزیر نیرو نیز دستورات لازم را صادر و مقرر 

شد عملیات اجرای این دو پروژه مهم آغاز شود.
میلیارد  اختصاص 1۰۰  با  نیرو  وزیر  رابطه  همین  در 
تومان اعتبار برای اجرای خط انتقال آب خلیج فارس که 
پیش از این هم 1۰۰ میلیارد تومان دیگر از محل ردیف 
تنش های آبی به آن اختصاص یافته بود و همچنین ساز 
و کار تامین و اختصاص بقیه اعتبار مورد نیاز برای اجرای 

کامل این پروژه موافقت کرد.
استاندار کرمان در این باره گفت: با توجه به موافقت 
آغاز  زودی  به  نیز  طرح  اجرایی  عملیات  محترم،  وزیر 
توسعه  چون  مواردی  همچنین  جلسه  این  در  می شود. 
نیروگاه های خورشیدی در استان و پیگیری تامین بخشی 
از آب مورد نیاز طرح های کشاورزی و دامپروری صنعتی 
نیرو  وزیر  و  مجلس  نمایندگان  استاندار،  سوی  از  هم 

بررسی شد. 

آماده باش ستاد مبارزه با ملخ در ایام نوروز؛
اختصاص ۵۰ میلیارد تومان برای 

مبارزه با ملخ  صحرایی 
گروه جامعه: رئیس سازمان حفظ نباتات کشور با بیان 
ملخ صحرایی  با  مبارزه  در  استثنایی  امسال سال  این که 
استان های  در  بارش  میانگین  بودن  »بالا  گفت:  است، 
و  بیابانی  سبز  سطح  بودن  بالا  آن  تبع  به  و  جنوبی 
اقلیمی در کشورهای همجوار،  تغییرات جدید  همچنین 

شرایط طغیان ملخ صحرایی را فراهم کرده است«.
شاهپور علائی مقدم از آماده باش ستاد مبارزه با ملخ در 
نوروز خبر داد و افزود: »به صورت جدی پیگیر اعتبارات 

برای مبارزه با ملخ در جنوب کشور هستیم«.
نخستین  وبینار  در  وی  سراسری،  تسنیم  گزارش  به 
ستاد آمادگی مبارزه با ملخ با حضور مدیران حفظ نباتات 
جنوب  فارس،  هرمزگان،  خوزستان،  بوشهر،  استان های 
بالا  مولفه های  از  یکی  بلوچستان،  و  سیستان  و  کرمان 
بردن عیار امنیتی در محصولات غذایی را حفظ غلات از 
گزند عوامل خسارت زای گیاهی به خصوص ملخ بیان کرد 
امنیت غذایی  بر  با ملخ مقدمه ای  یادآور شد: »مبارزه  و 
کشور است«. رئیس سازمان حفظ نباتات کشور ادامه داد: 
»به همین منظور با تشکیل ستاد مرکزی مبارزه با ملخ 
آمادگی  درگیر،  استان های  در  آن  تناسب  به  و  صحرایی 
لازم برای مقابله با این آفت فراهم شده است که حتی در 

ایام نوروز و تعطیلات در آماده باش کامل باشند«.
وی افزود: »با فعال کردن شبکه های پایش و مراقبت، 
با ملخ در سطح  برای مبارزه  تاکنون ردیابی و دیده بانی 

1۹ میلیون هکتار انجام شده است«.
علائی مقدم ضمن تاکید بر تلاش مدیران و دستگاه های 
»مبارزه  گفت:  صحرایی  ملخ  آفت  با  مبارزه  در  ذی ربط 
جهاد  سازمان های  روسای  جدی  اهتمام  آفت،  این  با 
کشاورزی 6 استان جنوبی کشور و هماهنگی و همکاری 

کلیه ی دستگاه های مرتبط را می طلبد«.
رئیس سازمان حفظ نباتات کشور با بیان این که برای 
اعتبار شده  درخواست  تومان  میلیارد  ملخ 5۰  با  مبارزه 
است، گفت: »تاکنون از این میزان 1۰ میلیارد تومان آن 
و  وزیر جهاد کشاورزی  پیگیری  با  و  است  دریافت شده 
پایان  تا  مبلغ  این  مابقی  شد  مقرر  رئیس جمهور  دستور 
سال تخصیص یابد«. وی افزود: »طغیان ملخ جزو حوادث 
غیرمترقبه و موضوعی بحرانی در کشور است که در این 
راستا به صورت جدی پیگیر اعتبارات برای مبارزه با ملخ 
در جنوب کشور هستیم«. علائی مقدم اظهار کرد: »سموم 
مورد نیاز برای مبارزه با این آفت تدارک دیده شده است 
و چنانچه هجوم و طغیان ملخ نداشته باشیم، باید برای 

سموم سنواتی تعیین تکلیف شود«.
نباتات  حفظ  همکاران  کار  سختی  خصوص  در  وی 
سلامت  »حفظ  گفت:  ملخ  با  مبارزه  برای  استان ها 
در  پیشنهاداتی  و  است  مهم  بسیار  امر  این  در  همکاران 

این خصوص به ستاد مدیریت بحران ارائه خواهد شد«.

حصیربافی شهداد نادیده گرفته شد!
ملی  شهر  به عنوان  قلعه گنج  ثبت 
است  مهمی  اتفاق  اگرچه  حصیربافی 
شهداد  اهالی  و  حصیرباف  هنرمندان  اما 
گرفتن  نادیده  با  میراث فرهنگی  معتقدند 
هنر  یک  روی  بر  پرونده،  این  در  شهداد 
پرده ی  استان  در  ساله  هزار  چندین 

فراموشی کشیده است. 
هیاهو  میان  در  و  گذشته  روز  دو  طی 
و خبرهای مسرت بارِ ثبت ملی چهار شهر 
استان کرمان از جمله قلعه گنج در رسانه ها 
و در شبکه های اجتماعی، صدای خواست 
مردم شهداد هم بلند شد که این منطقه 

و حصیربافی آن نیز باید ثبت ملی بشود.
و  پژوهشگر  تقی زاده،  عباس  دکتر 
مسئولیت  که  شهداد  اهل  روزنامه نگار 
مدیرکلی استانداری کرمان را هم برعهده 
دارد، در یک سلسله استوری در صفحه ی 
سابقه ی  به  اینستاگرام  در  خود  شخصی 
حصیربافی در این منطقه اشاراتی داشت. 
به همین بهانه، از او خواستم تا بیش تر از 
این هنر بگوید و توضیح دهد که خواست 

مردم شهداد چیست؟ 
این  درباره ی  تقی زاده  دکتر  توضیحات 

هنر سنتی را در ادامه می خوانید.

درباره ی  شهداد  مردم  دکتر،  آقای 
حصیربافی چه خواسته ای دارند؟

افراد  و  حوزه  این  فعالان  از  تعدادی 
علاقمند از اقشار مختلف اعم از خبرنگاران 
برایشان  و هنرمندان  و مردم عادی  بومی 
)ثبت  اخیر  اتفاق  در  چرا  که  بوده  سوال 
شهداد  حصیربافی  از  اسمی  شهرها(  ملی 
نبود؛ در حالی که قدمت حصیربافی در این 
منطقه به هزاره های سوم و چهارم قبل از 
میلاد می ر سد و هم اکنون نیز حصیربافی 
اینکه چند سال پیش،  فعال است. ضمن 
موضوع ثبت حصیربافی شهداد نیز مطرح 
بود با این وجود، در برنامه های اخیر، شهداد 

نادیده گرفته شد.
درباره ی پیشینه ی این هنر در شهداد 

چه اطلاعاتی در دسترس است؟
حصیربافی در شهداد یک هنر زنده است. 
قدمت منطقه ی باستانی شهداد حداقل به 
در  و  می رسد  میلاد  از  قبل  هزاره ی سوم 
در  که  باستان شناسی  کاوش های  جریان 
منطقه   این  در  خورشیدی   135۰ سال 
صورت گرفت؛ سفال و انواع فلزات و اشیای 
سنگی به دست آمد. یکی از اشیای دیگری 
حصیر  آمد،  دست  به  منطقه  این  از  که 
بود. جالب است که بدانید نقشی که الان 
حصیرهای شهداد دارد با نقوش آن اشیاء 
معاصر،  هنرمندان  هرچند  است؛  مشابه 
نوآوری هایی نیز داشته اند. در گزارش های 
کاوش های  مسئول  حاکمی؛  علی  آقای 
شهداد آمده که در این منطقه، گاهی روی 
مُردگان را در قبر با حصیر می پوشاندند و 
یا زنبیل های  موادغذایی را هم در سبدها 
حصیری کنار مُرده ها قرار می دادند. حتی 
در کنار مردگان، بادبزن هم دیده شده که 
هزاره های  در  هوا  زیاد  گرمای  از  حکایت 
قبل، همچون شرایط فعلی دارد. از داخل 
نخ هایی  یا  طناب ها  محوطه،  این  قبرهای 
هم به دست آمده که با آن کار و سیخکی 

فلزی )میله  نوک تیز( را به هم بسته بودند 
برای  میله ها  از  دارد  احتمال وجود  این  و 
است.  می شده  استفاده  حصیرها  بافتن 
»مِنال«  طناب ها  این  به  محلی  مردم 
قهوه ای رنگ خرما  الیاف  از  می گویند که 
درست می شود و در شهداد به آن سیسی 
می گویند؛ فروشگاهی هم از حدود 4۰ سال 
قبل در شهداد داریم که صاحب آن آقای 
فوت  قبل  سال  چند  که  خدادادی  حسن 
کردند، نام سیسی را بر آن گذاشته است. 
به گفته ی مرحوم زهرا رجبی، در شهداد 
افراد در کنار  نیز رواج داشته و  منال بافی 
هم نشسته و از سیسی ریسمان می بافتند. 
نشان  که  دارد  وجود  متعددی  شواهد 
یک  منطقه  این  در  حصیربافی  می دهد 
هنر، با سابقه ی بسیار طولانی بوده است. 
من تاکنون نشنیده ام که از یک محوطه ی 
باستانی دیگر حصیر به دست آمده باشد. 
ضمن اینکه برخی حصیرهایی که از شهداد 
و  متنوع  نقش های  دارای  آمده  دست  به 
نیز هست و تصویر  نقاشی شده  طرح دار و 
مرد و ماه بر روی آن نقاشی شده است و از 
این نظر، این اشیاء منحصر به فرد هستند. 
بر روی درفش شهداد هم که قدیمی ترین 
پرچم جهان است، طرح هایی از نخل وجود 
در  دوران  آن  از  می دهد  نشان  که  دارد 

شهداد نخل بوده است.
حصیربافی در حال حاضر در شهداد 

چه شرایطی دارد؟ 
گرفته  شکل  آن  اقتصادی  چرخه ی 
نیز  اشیای مختلفی  و  دارد  رونق خوبی  و 
تولید می شود. از جمله سبد که به آن سَفتو 
از  برخی  دارد.  متعددی  انواع  و  می گویند 
بافته می شده و  این سبدها خیلی محکم 
با  و  می بستند  محکم  را  آن  دور  منال  با 
کمک یک چوب، آن را به هم متصل کرده 
و به عنوان ترازو از آن استفاده می کردند 
و در واقع، ترازوی حصیری نیز در شهداد 
بافته  هم  درب دار  سبد  نوعی  داشته ایم. 
که  می گویند  تفُنگو  آن  به  که  می شود 
و  دارد  تنگی  دهانه ی  و  است  کوزه  شبیه 
برای نگهداری موادغذایی از جمله کشک 
تهیه  روزانه  مصرف  برای  که  گوشت  یا 
سقف  از  را  آن  و  داشته  کاربرد  می شده 
را  پرده  و  زیرانداز  انواع  می کردند.  آویزان 
می بافند.  حصیر  کمک  با  شهدادی ها  نیز 
یکی دیگر از بافت های حصیری در شهداد 
دارد،  وجود  تاکنون  سوم  هزاره ی  از  که 
بابیزن  آن  به  محلی ها  که  است  بادبزن 
می گویند. بادبزن های حصیری در مناطقی 
اما  می شود  بافته  نیز  هرمزگان  استان  از 
شکل  متفاوتند.  شهدادی  بادبزن های  با 
و شبیه کشتی  مثلثی  بادبزن های شهداد 

است و از لحاظ طرح بسیار زیبا هستند و 
رنگ بندی مختلفی نیز دارند. اما طرح های 
است.  مستطیلی  بندرعباس  در  بادبزن 
در  تحولاتی  و  تغییر  اخیر،  سالیان  طی 
گرفته  صورت  شهداد  حصیربافی  حوزه ی 
امروزه  هستند.  کاربردی تر  تولیدات،  و 
بافته  حصیری  نان  سبد  و  سبزی  سبد 
می شود  بافته  گلدانی  جا  انواع  می شود، 
منال ها  با  و  گذاشته  آن  داخل  گلدان  که 
کیف های  انواع  می شود.  آویزان  سقف  از 
زنانه نیز با شاخه های ظریف تر خرما تولید 
از  که  داریم  نیز  حصیری  کلاه  می شود، 
گذشته تاکنون در شهداد استفاده می شود، 
همچنین، از شاخه های تازه و کلفت خرما، 
اسم  به  بافته می شود که در کرمان  جارو 
جاروی شهدادی معروف است و هنوز هم 
دارد.  کاربرد  شهداد  مردم  خانه های  در 
علاوه بر این، برخی از هنرمندان حصیرباف 
شهداد از جمله خانم اختر مومنی ابتکارات 
خیلی خوبی در حصیربافی ایجاد کرده اند. 
ایشان با حصیر عروسک می بافد و در واقع، 
به حصیرها حجم داده است. حتی عروسک 
بافته  با حصیر  نیز  را  شتر  مثل  حیواناتی 
است. چنین اتفاقاتی را کم تر در دیگر نقاط 
همچنین،  مومنی  خانم  می بینیم.  استان 
می کند  تولید  متفاوت  حصیری  کلاه های 
با  را  عقد  سفره ی  فردی،  سفارش  به  و 
آن،  از  بعد  و  بافت  و  کرد  طراحی  حصیر 
یکی دو سفارش دیگر هم در این خصوص 
داشتند. این آثار خیلی منحصر به فرد است. 
یا جعبه های جواهرآلات حصیری که بافته 
بافت های  دارد.  فراوانی  ارزش  می شود، 
حصیری شهداد تنوع بسیار زیادی دارد و 
پویاست.  و  زنده  واقعا در شهداد  این هنر 
پس از ثبت جهانی بیابان لوت، گردشگران 
همزمان،  و  می آیند  منطقه  به  بیش تری 
بیش تری  رونق  و  تنوع  هم  حصیربافی 
در  است.  کرده  پیدا  گذشته  به  نسبت 
گذشته، تولیدات حصیری بیش تر جنبه ی 
کاربردی مثل سبد و فرش و پرده داشت 
به روز کرد  را  تدریج خود  به  این هنر،  اما 
و در حال حاضر، اشیای تزئینی متعددی 
نیز تولید می شود. یک بار، با آقای علی میرزا 
کردند  فوت  قبل  ماه  چند  که  کدخدایی 
صحبت می کردم؛ ایشان می گفت با 15۰ 
حصیرباف در شهداد و روستاهای تکاب کار 
می کند و در مغازه ای که در شهداد داشت، 
می فروخت.  را  هنرمندان  این  محصولات 
اقتصادی  چرخه ی  شهداد،  حصیربافی  در 
باید حمایت شود.  خوبی شکل گرفته که 
در کنار حصیربافی، پته دوزی هم در شهداد 
صنایعی  جَهَر  و  اندوهجرد  در  دارد،  رواج 
مثل چادرشب بافی نیز داریم که اگر مورد 

توجه قرار گیرد، هم اشتغال فراوان ایجاد 
جذب  بیش تری  گردشگر  هم  و  می کند 
حوزه ی  در  وجود،  این  با  شد.  خواهد 
دارد.  وجود  جدی  مشکلاتی  زیرساخت ها 
به عنوان مثال، در ایام نوروز، حدود 2۰۰، 
به منطقه می آید  نفر گردشگر  3۰۰ هزار 
صنایع دستی  بازارچه ی  یک  هیچ وقت  اما 
حتی به صورت موقت در شهداد نداشته ایم 
متمرکز  به طور  محلی  هنرمندان  تا 
متاسفانه  کنند.  عرضه  را  خود  محصولات 
منطقه،  در  گسترده   ظرفیت های  وجود  با 
در  برنامه ریزی  در سطح  بی تفاوتی  شاهد 
را  موضوع  این  است  لازم  شهداد هستیم. 
اخیر،  سال های  در  که  کنم  یادآوری  هم 
دهستانی  که  شهداد  تکاب  روستاهای  در 
اسم  به  تشکلی  روستاست،   4۰ حدود  با 
گوجینو شکل گرفته و زنان روستاها به ویژه 
دختران جوان، صنایع دستی محلی را احیا 
کرده اند؛ حصیر می بافند و پته می دوزند و 
سایر آثار صنایع دستی را تولید می کنند و 
عمدتا در غرفه های قلعه ی شفیع آباد عرضه 
نیز  محصولات  این  فروش  از  می  شوند. 
برای احیا و لایروبی قنوات که کشاورزی و 
زندگی منطقه به آن وابسته است، استفاده 
تاثیرگذاری  بسیار  کرده اند. چنین حرکت 
که ضمن احیای هنرهای سنتی، هم بستگی 
اجتماعی نیز ایجاد کرده، قنوات احیا و به 
منطقه  فرهنگ  شده،  کمک  کشاورزی 
منتقل  نیز  بعدی  نسل های  به  و  معرفی 
شده و گردشگران زیادی به روستا جذب 
شده اند؛ باید دیده و حمایت شود. گوجینو 
در سطح ملی نیز مورد تقدیر قرار گرفته 
به حمایت های  نیاز  اقدامات  این  اما  است 
مهم  چالش های  از  یکی  دارد.  جدی 
بازاریابی  شهداد  در  صنایع دستی  حوزه ی 
است. دلالان با قیمت پایین، محصولات را 
می خرند و سود اصلی را آن ها می برند در 
صورتی که با آموزش، می توان محصولات را 

از طریق روش های نوین عرضه کرد. 
مردم  حصیربافی،  جایگاه  این  با 

شهداد مطالبه ی ثبت ملی شدن دارند.
قدمت  که  شهداد  امیدوارم حصیر  بله. 
نقاط استان و  تاریخی دارد در کنار سایر 
حصیربافی  گیرد.  قرار  توجه  مورد  کشور 
متنوع شده  و  کرده  به روز  را  شهداد خود 
باید  و  است  گردشگران  توجه ی  مورد  و 
جایگاه آن دیده شود. البته ثبت شدن چه 
ملی و چه جهانی زمانی سودمند است که 
فرایند آن کامل شود و بعد از ثبت، کار رها 
نشود. باید زیرساخت های لازم فراهم شود 
و این ثبت شدن، تاثیر فرهنگی و اقتصادی 
محسوس داشته باشد؛ در غیر این صورت، 
برجا  کردن  ثبت  در  را  رکوردهایی  فقط 
می بینیم  سال  چند  از  پس  و  می گذاریم 

تاثیری نداشته است.
است  لوت  بیابان  روشن  مثال  یک   
آن  شدن  جهانی  از  آنچه  همه ی  که 
انتظار می رفت هنوز انجام نشده و حضور 
آسیب زا  جنبه ی  متاسفانه  گردشگران 
از  متاسفانه خیلی ها  است.  کرده  پیدا  نیز 
و  جاذبه های گردشگری شهداد می گویند 
ابراز شگفتی می کنند و تنها با آن عکس 
می گیرند. این منطقه در همه ی بخش ها از 
جمله صنایع دستی، نیاز به توجه و حمایت 

جدی دارد.

گروه اقتصاد: در پی خسارات گسترده ای 
کشاورزان  به  سرمازدگی  و  خشکسالی  که 
خانه  دبیر  گفته ی  به  بنا  کرد،  وارد  استان 
این  از  حمایت  برای  دولت  کرمان،  کشاورز 
امهال  برای  مصوبه ای  امسال  تیرماه  قشر، 

وام های کشاورزی صادر کرد.
با  اعلام کرد که  نیز  سیف الدینی دی ماه 
وجود تصویب اعتبار این تسهیلات در هیات 
و  برنامه  سازمان  توسط  آن  ابلاغ  و  وزیران 
اعلام  بانک ها  عامل،  بانک های  به  بودجه 
نیامده  آن ها  برای  بخشنامه ای  که  می کنند 
و لذا معوقات کشاورزان را به اجرا گذاشتند و 

حساب های آن ها را مسدود کردند.
حالا با گذشت 4۰ روز، دبیر خانه کشاورز 
کشاورزان  اقتصادی  وضعیت  که  می گوید 
آن قدر حاد شده که زمین، باغ ها و سهم آب 

کشاورزی خود را برای فروش گذاشته اند.
هفته ی  کرمان  استان  کشاورز  دبیرخانه 
گذشته در گفت وگو با خبرنگار فردای کرمان، 
بیان کرد: »سرمازدگی در ابتدای سال جاری 
وارد  کشاورزی  باغ های  به  زیادی  خسارت 
مراتع  در  خشکسالی  دیگر  سوی  از  و  کرد 
کشاورزان  و  دامداران  شدن  متضرر  سبب 
و   13۹۹ زراعی  سال  خشکسالی  که  شد، 
تایید  نیز  استان  بحران  توسط ستاد   14۰۰

شده است«.
»نیمه ی  داد:  ادامه  سیف الدینی 
فروردین ماه امسال، سرمازدگی رخ داد و در 
بیشتر شهرستان های استان خسارت سنگینی 
به بخش کشاورزی وارد شد و این خسارت 
توسط خانه کشاورز گزارش شد و پس از آن 
دنبال این بودیم که وام های کشاورزان امهال 
شود و آن ها بتوانند وام جدید دریافت کنند 
از  وارد شده، بخشی  به خسارت  توجه  با  تا 
هزینه های آن ها جبران شود«. وی بیان کرد: 

و  خسارت  بیان  برای  زیادی  »پیگیری های 
انجام شد ازجمله طرح  مشکلات کشاورزان 
نامه  ارسال  و  مجلس  نمایندگان  با  موضوع 
به مسئولان ذیربط که توسط خانه کشاورز، 
کرمان،  بازرگانی  اتاق  کشاورزی  کمیسیون 
کشاورزی  مردم نهاد  نهادهای  و  تشکل ها 
کشاورزی  جهاد  همچنین  و  گرفت  صورت 
خسارت  کرمانی  کشاوزان  که  کرد  اعلام 

سنگینی را متحمل شدند«.
بیان  با  کرمان  استان  کشاورز  خانه  دبیر 
این که اقدامات انجام شده سبب شد تا تیرماه 
صادر  کشاورزی  وام های  امهال  بخشنامه ی 
شود، ادامه داد: »صدور این بخشنامه  باعث 
با  می توانند  که  شد  کشاورزان  خوشحالی 
تمدید وام ها کار خود را ادامه دهند و دولت 

از آن ها پشتیبانی خواهد کرد«.
این  صدور  وجود  »با  کرد:  بیان  وی 
مهرماه  اوایل  و  ماه  شهریور  تا  بخشنامه، 
برای  اقدامی  بانک ها  و  نیفتاد  اتفاقی  هیچ 
امهال وام های کشاورزی انجام ندادند که به 
نمایندگان و  با  اداری  همین دلیل مکاتبات 
مسئولان استان را آغاز کردیم تا بالاخره در 
وام ها  که  کرد  مصوب  وزیران  هیات  دی ماه 
شده اند  خشکسالی  دچار  که  مناطقی  در 
امهال شود. هیات وزیران باید این مصوبه را 
تا  می کرد  ابلاغ  بودجه  و  برنامه  سازمان  به 
از طریق این سازمان به بانک مرکزی و در 
نهایت به بانک ها ابلاغ شود اما تاکنون برای 

بانک ها دستورالعملی ارسال نشده است«.
سیف الدینی افزود: »وقتی دولت از تولید و 
کشاورزی حمایت نمی کند چطور می خواهد 
امنیت غذایی کشور را تامین کنند؟ چرا در 
صداوسیما شعار می دهند که ما می توانیم با 
تولید و کشاورزی به خودکفایی برسیم؟ اگر 
قرار باشد برای تامین گندم، لبنیات و سایر 

را  دست مان  دامی  و  کشاورزی  محصولات 
جلوی بیگانگان دراز کنیم، چطور می توانیم 

بگوییم که ما استقلال داریم؟«.
وی با بیان این که برآورد خسارت توسط 
است،  شده  انجام  کشاورزی  جهاد  سازمان 
امهال  تاکنون  وامی  هیچ  »متاسفانه  گفت: 
نشده و از سوی دیگر کشاورز با ضرر بیشتری 
مواجه شده است، زیرا کشاورزان که از امهال 
از  برخی  جبران  برای  بودند  مطمئن  وام 
خسارت ها و انجام اقدامات کشاورزی مجبور 
به قرض گرفتن شدند و در حال حاضر فقط 

بدهی آن ها افزایش یافته است«. 
توضیح  کرمان  استان  دبیر خانه کشاورز 
کشاورزان  از  تعدادی  دیگر  سوی  »از  داد: 
جدید  تسهیلات  از  بتوانند  این که  برای 
استفاده کنند در سامانه ثبت نام کردند اما به 
آن ها اعلام شد در صورتی که می خواهند از 
این تسهیلات استفاده کنند باید بدهی قبلی 
خود را تسویه کنند، در نتیجه کشاورزان با 
قرض کردن و تسویه ی بدهی قبلی بانک ها، 
امیدوار بودند که با دریافت وام جدید علاوه 
بر پرداخت بدهی های خود می توانند بخشی 
به  متاسفانه  اما  کنند  جبران  را  خسارت  از 
کشاورز  دولت،  و  بانک ها  عهدی  بد  دلیل 
بیان  با  وی  است«.  شده  قبل  از  متضررتر 
این که بسیاری از دامداران برای جبران بدهی 
آبستن خود  دام های  فروش  به  خود مجبور 
کشور  دامداری  و  »کشاورزی  افزود:  شدند، 
به  کسی  متاسفانه  و  است  نابودی  حال  در 
با اشاره  این قشر نیست«. سیف الدینی  فکر 
به نزدیک شدن به پایان سال و عدم تامین 
کشاورزی،  تسهیلات  پرداخت  برای  اعتبار 
به  فقط  پیگیری ها  همه ی  وجود  »با  گفت: 
و هیچ کار عملی صورت  داده شد  ما وعده 

نگرفت«.

بلایای  این که  بر  »علاوه  کرد:  بیان  وی 
طبیعی مانند خشکسالی، سیل و سرمازدگی 
کرده،  مواجه  جدی  چالش  با  را  کشاورزان 
عدم حمایت دولت هم مضاعف شده و همه ی 
زده  کشاورزی  ریشه ی  به  تیشه  موارد  این 
تازگی  »به  شد:  یادآور  سیف الدینی  است«. 
شرط  دو  کشاورزان  به  وام  پرداخت  برای 
جدید گذاشتند، یکی از این شروط این است 
که به کشاورزان بالای 65 سال وام پرداخت 
نمی شود و این در حالی ست که تعداد زیادی 
دارند  قرار  این رده ی سنی  از کشاورزان در 
که در خط مقدم تولید قرار دارند«. دبیرخانه 
کشاورز استان کرمان ادامه داد: »شرط دیگر 
دو  دلیل  به  کارمندان  به  که  است  این  هم 

شغله بودن وام کشاورزی تعلق نمی گیرد«.
قولی  بد  و  عهدی  »بد  کرد:  اضافه  وی 
مقابل  در  من  شده  سبب  بانک ها  و  دولت 
من  به  آن ها  شوم.  شرمنده  کشاورزان 
دسترسی دارند و روزانه صدها پیام و تلفن 
فقط  من  که  حالی  در  بدهم  پاسخ  باید  را 
وظیفه ی پیگیری و بیان مشکلات کشاورزان 
را برعهده داشتم که سعی کردم این کار را تا 

جایی که توان دارم انجام دهم«.
زیادی  تعداد  این که  بیان  با  سیف الدینی 
در  یا  و  کردند  رها  را  کار  یا  کشاورزان  از 
حال فروش باغ ها هستند، گفت: »کشاورزان 
باغ های خود را با قیمت پایین برای فروش 
گذاشته اند اما کسی خریدار نیست و عده ای 
کشاورزی  آب  سهم  فروش  به  مجبور  حتی 
بتوانند  تا  شدند  باغ ها  کردن  رها  و  خود 

زندگی شان را اداره کنند«.
وی تاکید کرد: »ای کاش دولت این وعده 
را برای امهال وام ها نداده بود، در این صورت 
کشاورزان بهتر می توانستند برنامه ریزی کنند 

و دوباره زیر بار قرض و بدهی نمی رفتند«. 

اسما پورزنگی آبادی
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خبرخبر

ورود خودرو شخصی به خیابان تجلی 
ممنوع می شود

بودجۀ شهرداری کرمان هنوز تصویب 
نشده است! 

شهرداری منطقه ۵ هرچه زودتر 
به بازار قلعه محمود منتقل شود

نظارت  بر ساخت وسازها به خوبی
انجام نمی شود

شهردار کرمان اعلام کرد

رئیس کمیسیون بودجه شورای شهر مطرح کرد

رئیس کمیسیون گردشگری شورای شهر کرمان:

انتقاد تقوی عضو شورای شهر کرمان؛

عباس تقی زاده پژوهشگر و روزنامه نگار شهدادی:

بیان  با  کرمان  شهردار  جامعه:  گروه 
اینکه به کسبه قول داده ایم از 15 اسفندماه 
در  کند  ایجاد  مزاحمتی  که  عمرانی  کار 
»برخی  گفت:  نشود،  انجام  تجلی  خیابان 
از پیاده راه  تقاضا دارند خیابان تجلی بعد 
سازی برای همه ی خودروها باز بماند، این، 
حیف کردن بیت المال است و ما قاطعانه 
اعلام کردیم به جز بارانداز ویژه ی کسبه، 
ورود خودروهای شخصی به این خیابان و 
در فاز بعدی به میدان ارگ قطعا ممنوع 

خواهد شد«.
سعید  اسقامت،  گزارش  به 
در  اسفندماه   ۹ دوشنبه  شعرباف تبریزی 
صحن علنی شورای شهر کرمان درباره ی 
تجلی  خیابان  سازی  پیاده راه  پروژه ی 

توضیحات بیش تری داد.
ماه  دو  فعالیت جهادی  »از  وی گفت: 
و   5 منطقه  شهرداری  توسط  که  اخیر 
حضور  از  و  شد  انجام  بازآفرینی  حوزه ی 
مهندس احمدی و مهندس رمضانی تشکر 
می کنم. در دو ماه، از لحاظ حجم ریالی و 
مصالحی که استفاده شد، دو برابر هفت ماه 

قبل، در این پروژه کار انجام شده است«.
از  اگر  اینکه  بیان  با  کرمان  شهردار 
شده  انجام  کار  سرعت  این  با  امر  ابتدای 
بود،  رسیده  پایان  به  پروژه  ماه ها  بود، 
که  عمرانی  کار  اسفندماه   15 »از  افزود: 
تجلی  خیابان  در  کند  ایجاد  مزاحمتی 

انجام نمی شود«.

جمله  از  اقداماتی  »اما  داد:  ادامه  وی 
جداره سازی مانده که برخی از آن به بعد از 

فروردین ماه می رسد«.
شهردار کرمان با تاکید بر اینکه فضای 
تجلی و ارگ پیاده  مدار است، اظهار کرد: 
»پارکینگ های بسیار خوبی در اطراف این 
رانندگان  که  است  شده  تعبیه  محدوده 

می توانند از آن استفاده کنند«.
متعددی  »جلسات  کرد:  بیان  وی 
داشتیم، تا حد امکان سعی کردیم سرعت 
وارد  کسبه  کار  به  خللی  و  حفظ  پروژه 
تقاضا  بزرگواران  برخی  اینکه  ولی  نشود 
دارند معبر برای همه ی خودروها باز بماند، 

حیف کردن بیت المال است«.
اعلام  »قاطعانه  افزود:  شعرباف تبریزی 
که  کسبه  ویژه ی  بارانداز  جز  به  کردیم 
ازطریق راهبند اتوماتیک قابل انجام است، 
تجلی  خیابان  در  خودروی شخصی  ورود 
ارگ قطعا ممنوع  از آن در میدان  بعد  و 

خواهد شد و پیاده مدار می شوند«.
وی اضافه کرد: »بنا داریم برای تخلیه ی 
اینکه  اما  نشود  ایجاد  مشکلی  کسبه  بار 
تردد  شخصی ها  یا  شود  پارک  خودرویی 

کنند نقض غرض است«.
نیروهای  همه ی  از  قدردانی  با  وی 
شهرداری که در پیشبرد این پروژه تلاش 
کردند، گفت: »آقایان احمدی و رمضانی و 
دیگر همکاران، حال و هوای پروژه را تغییر 

دادند«. 

از  کمتر  که  حالی  در  اقتصاد:  گروه 
سه هفته  به پایان سال زمان باقی مانده، 
سال  بودجه ی  هنوز  کرمان  شهر  شورای 
آینده ی شهرداری را تصویب نکرده است.  

به گزارش استقامت، رئیس کمیسیون 
سرمایه گذاری  و  پایدار  منابع  بودجه، 
اسفندماه   ۹ دوشنبه  کرمان  شهر  شورای 
کرمان  شهر  شورای  عمومی  نشست  در 
اظهار کرد:  این باره  در توضیح بیش تر در 
»مدتی بحث لوایح عوارضی مطرح بود. در 
که  عوارضی  از  بسیاری  گذشته  سال های 
شوراها تصویب کردند بعضا مورد ایرادات 
و حتی اشکال قانونی بوده و گاهی ابطال 
جاری،  سال  در  بنابراین،  است  شده  نیز 
لوایح عوارضی  این بود که  بر  تاکید شورا 

شهرداری با دقت بیش تری انجام شود«.
لوایح  اینکه  بیان  با  چناریان  حسین 
مدنظر  که  ابعادی  همه ی  در  را  عوارضی 

و  بررسی، مصوب  در شورا  بود  شهرداری 
افزود:  ارسال کردیم،  مربوطه  نهادهای  به 
»بعد از این، لایحه ی بودجه ی پیشنهادی 

شهرداری بررسی شد«.
جلسه  »چهار  کرد:  بیان  چناریان 
برگزار شد. بخش  بودجه  کلیات  درباره ی 
و  شده  جمع بندی  شهرداری  درآمدی 
هزینه های جاری نیز در دو جلسه بررسی 
پایان  »تا  داد:  ادامه  وی  است«.  شده 
فرصت باقی مانده، برنامه های تملک دارایی 
و عمرانی شهرداری را بررسی می کنیم تا 
با دقت کافی بودجه ای مناسب برای سال 

14۰1 تصویب کنیم«. 
پیش از این، شهردار کرمان اعلام کرده 
بود که برای سال آینده، لایحه بودجه ی دو 
هزار و 32۰ میلیارد تومانی را به شورا داده 
است. بودجه ی سال جاری حدود یک هزار 

و 5۰۰ میلیارد تومان بوده است. 

کمیسیون  رئیس  جامعه:  گروه 
میراث فرهنگی شورای شهر  و  گردشگری 
زمانی  بازه ی   »شهرداری  گفت:  کرمان 
مشخصی را برای انتقال شهرداری منطقه 
5 )شهرداری بافت تاریخی( به محدوده ی 
بازار قلعه محمود به شورای شهر اعلام کند 
دهد  انجام  را  اقدام  این  سریع تر  هرچه  و 
برای  زمینه ای  شهرداری  انتقال  چراکه 

احیای بازار است«.
محمدرضا  استقامت،  گزارش  به 
صحن  در  اسفندماه   ۹ دوشنبه  کمساری 
علنی شورای شهر کرمان اظهار کرد: »در 
کرمان ظرفیت های خیلی خوبی داریم که 
با تمرکز و توجه ویژه می توانیم این اماکن 
بهره مندی  برای  را  گردشگری  و  تاریخی 
همشهریان و زائران و مسافران مهیا کنیم«. 
زودتر  هرچه  انتقال  بر  تاکید  با  وی 
قلعه محمود  بازار  به   5 منطقه  شهرداری 
به عنوان  فردی  گرفتیم  »تصمیم  افزود: 
نماینده ی شهرداری با اوقاف وارد مذاکره 
شود تا غرفه های اوقاف که یک چهارم کل 
می شود،  شامل  را  بازار  این  حجره های 

در  متقاضی  نفر  حدود 1۰۰  شوند.  فعال 
قالب سرمایه گذار و  دفتر تسهیل گری در 
هنرمندان صنایع دستی نام نویسی کرده اند 

تا در غرفه ها فعالیت کنند«.
کمساری همچنین اظهار کرد: »در زمان 
اجرای فاز اول طرح تملک ساختمان ها در 
اطراف قلعه دختر و قلعه اردشیر، شهرداری 
پیگیری  را  اقدامات  و  ویژه داشته  دفتری 

می کرده است«.
این  ما  تاکید  »اکنون  داد:  ادامه  وی 
طرح  اول  فاز  از  که  آن جایی  از  است 
هشت، ۹ تا ساختمان بیش تر نمانده است، 
شهرداری با اعلام زمان بندی مشخص، این 
زودتر  هرچه  را  باقی مانده  ساختمان های 

تعیین تکلیف کند«.
گفت:  کرمان  شهر  شورای  عضو 
بازنگری  که  گفته   5 منطقه  »شهردار 
انجام شود  باید  اولیه درباره ی طرحی که 
این  داریم  تقاضا  که  می گیرد  صورت  نیز 
طرح به شورا ارائه شود تا هم مشکل مردم 
حل و هم این ظرفیت عظیم گردشگری و 

تاریخی احیا شود«. 

گروه جامعه: عضو شورای شهر کرمان 
با ابراز نگرانی درباره ی تشدید فرونشست 
با اجرای پروژه ی فاضلاب گفت:  در شهر 
»به تازگی مدیرکل محترم راه و شهرسازی 
استادان  کرده،  گوشزد  را  خطر  این  نیز 
دانشگاه هم این موضوع را یادآور شده اند، 
اما در استان اهتمام ویژه ای نسبت به آن 
وجود ندارد؛ یا باید کار مطالعاتی در این 
بر  تاثیر فاضلاب  اگر  یا  انجام شود  زمینه 
فرونشست محرز است، پروژه باید متوقف 
صحبت  این باره  در  فقط  همه  اما  شود. 
نمی شود«.  انجام  اقدامی  و  می کنند 
تعیین تکلیف  بر  تقوی  صادق  سیدمحمد 
تبعات  از  جلوگیری  برای  موضوع  این 
آن بر شهر و زندگی مردم تاکید کرد. به 
استقامت، همچنین وی، دوشنبه  گزارش 
۹ اسفندماه در صحن علنی شورای شهر 
از  ویژه  تشکر  »باید  کرد:  اظهار  کرمان 
کارکنان کارخانه آسفالت و واحد زیباسازی 
معکوس،  مهندسی  با  که  باشم  داشته 
قطعاتی ساخته اند که به گفته ی خودشان 
در  صرفه جویی  تومان  میلیون   5۰۰ تا 

»در  افزود:  وی  است«.  داشته  هزینه ها 
بر  نظارت   و  ساختمان  پلیس  حوزه ی 
و  دارد  وجود  نقدهایی  ساخت وسازها، 
تقوی  نمی شود«.  انجام  به خوبی  نظارت 
کمیسیون  جرائم  »درباره ی  داد:  ادامه 
ماده 1۰۰ در شهرداری شنیدم که فردی 
را  جریمه  اش  و  می سازم  خلاف  می گفت 
به  کار  اینکه  از  قبل  نباید  چرا  می دهم. 
کمیسیون ماده 1۰۰ برسد، از این تخلفات 
جلوگیری شود؟ در شهرهایی مثل شیراز 
را  خطا  کمترین  نمی کنند  جرات  افراد 
بکنند چون سه ماه پروژه ی آن ها تعطیل 
مقررات  راحت  کرمان  در  اما  می شود 
می گویند  و  می زنند  دور  را  ساخت وساز 
بر  ادامه،  در  وی  می دهیم«.  را  جریمه 
تعیین تکلیف نهایی پروژه ی پیاده راه سازی 
خیابان تجلی و میدان ارگ تاکید کرد و 
ادامه ی  کند  معلوم  خواست  شهرداری  از 
کار را پیمانکار باید انجام دهد یا در توان 
شهرداری هست؟  وی اظهار کرد: »گفته 
شده که شهرداری نمی تواند کار را به اتمام 

کامل برساند«.
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